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غلامحسین کرمی، دبیر اول کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس 

تحقق اهداف، عزمی 
راسخ می خواهد 

اهدافــی که در برنامــه دیده شــده ایده آل و 
خوب است اما باید توجه داشت که تحقق آنها 
عزمی جدی و راســخ می خواهد. رشدی که 
برای شــاخص های مختلف اقتصادی درنظر 
گرفته شــده در برنامه های قبلی هم بوده اما 
به آن نرســیدیم و این موضــوع دغدغه مقام 
معظم رهبری هم بود. مــن فکر می کنم باید 
آسیب شناسی جدی نسبت به اجرای برنامه های 
قبلی صورت بگیرد تا به روند اجرا کمک کند. 
البته این لایحه باید در کمیسیون های مجلس 
بررسی و چکش کاری شــود و نمی توان فعلا 
درباره آن نظر قطعی داد. من فکر می کنم تدوین 
برنامه با اینکه زمان زیادی برده اما با عجله نوشته 
شده است. بنابراین باید اهداف و مکانیزم های 
رسیدن به آنها در مجلس روشن تر و دقیق شود. 
بنابراین باید در کمیسیون ها با حضور نماینده 
دولت بتوانیم اشکالات را برطرف و اهداف را به 

شکل عملیاتی دنبال کنیم.

علیرضا شهبازی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس

 راهکارهای 
 عملیاتی کردن برنامه

دولت تلاش کرده تا نواقــص برنامه های 
قبلی در برنامه هفتم نباشد. در این برنامه 
اهداف مختلفی در حوزه هــای گوناگون 
درنظر گرفته شــده که البته شاخص های 
اقتصادی آن اهمیت بسیاری دارد. مجلس 
نیز آمادگی دارد تا در زمینه های اقتصادی 
که مقام معظم رهبری نیز بــر آن تأکید 
داشــتند مثل رشــد تولید، مهار تورم و 
دیگر بخش های اقتصــادی طوری عمل 
کند که اگــر احیانا برنامــه نواقصی دارد 
برطرف شــود. امیدوارم که شاهد برنامه 
5 ســاله توســعه خوبی برای رشد کشور 
باشیم. کمیســیون ها به جد فعال شده اند 
تا نظرات کارشناسی خود را بدهند و همه 
معتقدند که از نظــرات نخبگان اقتصادی 
و برنامه ریزی استفاده شــود تا برنامه ای 
عملی برای رشد کشــور در کوتاه مدت و 

بلندمدت داشته باشیم.

علی جدی، نایب رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس

حل مشکلات زیرساختی 
کلید اجرای برنامه هفتم

شاخص ها و اهداف کلانی که در برنامه هفتم 
دیده شده ایده آل است. اعدادی که در برنامه 
درباره شاخص هایی مثل رشد تولید، کاهش 
تورم، اشــتغال و غیره آمده با وضعیت چند 
سال گذشته تطابق ندارد و باید تعدیل شود. 
بســیاری از اختیارات مجلس نیز به نوعی 
به دولت داده شــده، درحالی که بحث های 
قانونی باید در مجلس تصویب شــود. برای 
اجرایی شدن اهداف برنامه باید ریشه های 
مشکلات و زیرساخت ها را حل کرد. به طور 
مثال وقتی در بخشی از سال برق قطع شود 
مشخص اســت که تولید کاهش چشمگیر 
پیدا می کند. اگر این موضوع حل شود ۲۰ 
درصد افزایش تولید خواهیم داشــت. روند 
شاخص ها در کشور رو به بهبود است اما باید 
براساس منطق و نظرات دقیق کارشناسی 
برنامه توسعه تصویب شــود تا در اجرا نیز 

موفق عمل کند.

محمدرضا دشتی اردکانی، عضو 
کمیسیون ویژه تلفیق برنامه 

 ضرورت تراز بودن منابع 
و  مصارف برنامه توسعه

 باید منابعی که برای برنامه هفتم توسعه درنظر 
گرفته شده را در کنار مصارف ببینیم تا بتوانیم 
واقع بینانه حرکت کنیم. در برنامه های قبلی 
منافع و مصارف به شــکل واقعی دیده نشده 
بود و به همین دلیل طبق آمار میانگین اجرای 
آنها حدود ۳۰ درصد بوده است. بنابراین برنامه 
هفتم را باید واقع بینانه و بدون رودربایســتی 
تصویب کنیم. این برنامه در شــرایطی ارائه 
شده که در گام دوم و چله دوم انقلاب هستیم 
و دولت و مجلس برای بهبود شرایط اقتصادی و 
اجتماعی همدل هستند. فکر می کنم تغییرات 
زیادی در برنامه در مجلس رخ دهد اما با تفاهم 
با دولت می توان برنامه اجرایی خوبی را تدوین 
و تصویب کرد. در این برنامه باید مکانیزم های 
اجرایی به شکلی واقع بینانه با اتکا به سنجش 
درســت منابع و مصارف  پیش بینی شود و ما 
امیدوار هستیم که برنامه نهایی پس از تصویب 
بتواند تغییــرات مثبتــی را در کوتاه مدت و 

بلندمدت ایجاد کند.

برنامه هفتم توسعه چقدر قابلیت اجرا دارد؟
بررسی راهکارهای عملیاتی کردن برنامه توسعه در گفت وگو با نمایندگان مجلس

 برنامه  توسعه ای که قرار نیست 
روی کاغذ بماند

برنامه توسعه شامل سیاست ها به اضافه احکام است و مسیر 5 ساله 
آینده کشور را مشخص می کند. برش سالانه برنامه نیز در بودجه 
سنواتی مشخص می شود و هر سال بخشی از برنامه باید تحقق 
پیدا کند. اگر افق را 5 سال درنظر بگیریم هر سال باید ۲۰ درصد 
از برنامه محقق شود تا برنامه هفتم به سرنوشت برنامه های قبلی 
با میانگین ۳۰ درصد اجرا دچار نشود. این ۲۰ درصد شامل همه 
حوزه ها اعم از اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی می شود که هر یک 
بخش های گوناگونی دارند. دولت اعلام کرده که پایه برنامه هفتم 
مسئله محور اســت و با در نظر گرفتن مسائل و اولویت آنها این 
برنامه برای حل مسائل تدوین شده است که امیدها برای اجرایی 

بودن این برنامه را افزایش می دهد.
نکته نخست این است که برنامه باید جامع و کامل و واقعی باشد. 
یعنی در پایان ســال پنجم حداقل ۹۰ درصــد برنامه را محقق 
شده ببینیم. یکی از مشــکلاتی که در برنامه ششم وجود داشت 
عقب افتادگی آن بود که در نهایت نیز حدود ۳5 درصد اجرا شد 
و در بعضی از بخش های آن نیز این عدد کمتر است. همچنین در 
برنامه ششم تراز و هماهنگی بین بخش های مختلف نبود و به همین 
دلیل برای اجرایی شدن مشکلات بسیاری  وجود داشت. در چنین 
شرایطی برنامه هفتم از یک سو باید نواقص و عقب ماندگی های 
برنامه ششم را جبران کند و از سوی دیگر کشور را به چشم اندازی 
که در افق ۱۴۰۴ درنظر گرفته شده برساند. امروز مسائل مختلفی 
در کشور وجود دارد؛ یکی از این مســائل در بخش منابع انسانی 
 و کارمندان دولت و بحث بازنشســتگی اســت. در برنامه هفتم
 5 سال پایانی خدمت برای معدل گیری حقوق محاسبه می شود 
درصورتی که این عدد در برنامه های قبلی ۲ سال بود. این یک مثال 
است که می تواند نارضایتی ایجاد کند و دولت باید توجه داشته 
باشد که چنین مشــکلاتی می تواند تحقق و اجرای برنامه را در 

دست اندازهایی قرار دهد.
اکنون احکام برنامه در کمیسیون های تخصصی مجلس در حال 
بررسی است و نظرات کارشناسی ارائه خواهد شد. نارسایی هایی 
در احکام برنامه وجود دارد که باید برخی از آنها اصلاح شود و حتی 
الحاقاتی نیز ممکن اســت به این لایحه اضافه شود. قرار نیست 
لایحه هفتم تنها روی کاغذ بماند و بایــد بتوانیم آن را  اجرایی 
کنیم. باید منافع ملی و عموم مردم عملی دیده شود و به ویژه در 
حوزه اقتصاد برنامه با تعیین مکانیزم های دقیق به اهداف خود 
برسد. یکی از عوامل مهم در اجرایی شدن برنامه هم ترازی منابع 
و مصارف است که به ویژه در بودجه های هرساله مشخص است 
و در عملیاتی شدن اهداف بسیار تأثیرگذار خواهد بود. امیدوار 
هستیم که این نقشه راه به گونه ای تنظیم شود که قابلیت اجرا نیز 
داشته باشد. این اتفاق با همدلی دولت و مجلس و همراهی همه 
دســتگاه ها می تواند رخ دهد و می توانیم برنامه ای فراگیر برای 
رشد و پیشرفت و تأمین خواسته های به حق مردم داشته باشیم.
*رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس

محمد صالح جوکار*یادداشتدولت

ویژگی های متمایز برنامه هفتم 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور:  برنامه 
هفتــم از ۲ویژگــی بهره مند اســت؛ یکی 
مســئله محوری و دوم نگاه به اولویت ها. در 
برنامه هفتم توسعه مسئله محوری که مورد 
تأکید رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز هست، 
در کنار توجه به اولویت ها مدنظر قرار گرفته است. این برنامه با نگاه 
میدان دادن و ارتقای مشارکت مردم در بخش های مختلف و قرار 
گرفتن دولت در جایگاه هدایت، حمایت و نظارت تدوین شده است. 
دولت مردمی یکی دیگر از محورهای کار خود را تکمیل پروژه هایی 

قرار داده که بعضا بیش از ۲۰سال است که نیمه کاره باقی مانده اند.

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت: 
یکی از نوآوری های دولت مردمی این بود که 
علاوه بر کمیسیون های دیگری که تشکیل 
داد، یک کمیسیون خاص که ویژه برنامه و 
بودجه باشد ایجاد کرد و این سند را داخل آن 
بررسی کرد. این سند، جزو سندهای فرابخشی کشور است، یعنی 
هر آنچه برای دستگاه ها اولویت  است و در طول برنامه 5ساله یا 
یک ســاله عملکردی نیاز به آن دارند، باید در برنامه یا بودجه به 
تناســب موضوع به صورت فرابخشــی مورد ارزیابی قرار گیرد و 
تصمیم گیری برای آن انجام شود. تشکیل این کمیسیون به دلیل 
این نگاه فرابخشی  که وجود داشت صورت گرفت. مسئله ای که در 
ادوار گذشته مطرح می شد این بود که یک نگاه بودجه محور ممکن 
است در اولویت قرار بگیرد یعنی صیانت از منابع را بخواهند انجام 
بدهند یا کاهش هزینه ها را مدنظر قرار بدهند اما با تشکیل این 
کمیســیون این نگاه وجود نداشــت و همه  چیز دقیق و متقن و 

تخصصی بررسی شد.

 داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و 
بودجه: رویکرد برنامه هفتــم متفاوت از 
برنامه های گذشــته اســت و تلاش شــد 
سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب را 
به عنــوان محورهای اصلــی برنامه درنظر 
بگیریم و تدابیر و اقداماتی را که باید برای تحقق این سیاست های 
ابلاغی توافق و تکلیف شود تا در 5 سال آینده اجرایی شود را در 
قالب لایحه تنظیم کنیم. برنامه هفتم یک برنامه مسئله محور است 
و آنچه به عنوان مسائل کشور در سیاست های ابلاغی احصا شده، 
به عنوان سرتیتر تنظیم برنامه هفتم است. هر مسئله در تدوین 
برنامه هفتم تبیین، ریشه یابی و علت شناســی شده و براساس 
نظریات نخبگانی موجود در جامعــه بهترین راهکارها برای حل 
مسائل بررسی شده و به هدف گذاری های کمی منجر شده است. 
امیدوارم مجموعه این تدابیر که در۳ مجموعه اســناد پشتیبان، 
احکام لایحه و ســند مقرره های دولت تدوین شده است، بتواند 

زمینه حل مشکلات کشور را فراهم کند. 

روند بررسی برنامه هفتم توســعه در مجلس آغاز شده و 
همه کمیســیون های تخصصی باید تا هفته دیگر نظرات 

کارشناسی خود را به کمیسیون تلفیق برنامه ارائه کنند. 
به نظر می رسد در این مســیر تغییرات بسیاری در انتظار 
لایحه ای است که دولت به مجلس تقدیم کرده و این برنامه تا 
تصویب نهایی در صحن مجلس و تأیید شورای نگهبان راهی 
طولانی در پیش دارد. سؤال اصلی و محوری نیز اینجاست 
که این برنامه تا چه میزان قابلیت اجرا و عملیاتی شدن دارد 

و اهداف تعیین شده در آن در چه افقی قابلیت تحقق پیدا 
کردن را دارند؟ نمایندگان کمیسیون های مختلف مجلس 
در گفت وگو با همشهری به این سؤال پاسخ می دهند. آنها 
معتقد هستند که اهداف تعیین شده در برنامه ایده آل است 
اما باید توجه داشت که برنامه هفتم به سرنوشت برنامه های 

قبلی دچار نشود.

امیر محمد حسینیگزارش
روزنامه نگار


